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شهيد آويني مي گفت 
براي ما رزمندگان مهم اند نه ماشين جنگ 

گفت وگوي »جوان« با حاج قاسم بخشي، فيلمبردار پيشكسوت گروه روايت فتح 

جوان�ي اش با انق�اب اس�امي پيوند خ�ورده بود و دس�ت 
روزگار او را در ك�وران يك�ي از متفاوت ترين جنگ هاي قرن 
بيس�تم قرار داده بود ت�ا فيلمبردار س�يد مرتضي آويني در 
گروه روايت فتح شود اما ش�انس اصلي او هم نفسي با متفكر 
هنرمندي چ�ون س�يد مرتضي آويني ب�ود. از »حاج قاس�م 
بخشي« در آييني كه اخيراً با عنوان بزرگداشت پيشكسوت 
عرصه هنر مقاومت، مستندس�از و فيلمبردار باس�ابقه گروه 
روايت فتح در هجدهمين جشنواره فيلم مقاومت برگزار شد، 
تجليل به عمل آمد. فرصتي دس�ت داد با وي گفت وگو كنيم. 

 ش�ما اين توفيق را داشتيد س�ال ها در قالب توليد 
مجموعه ماندگار روايت فتح با س�يد مرتضي آويني 
هم نفس و همكار باشيد. فكر مي كنيد در ابعاد مختلف 
هنري و اعتق�ادي چه مق�دار از اين متفكر ش�هيد 

تأثيرپذير بوده ايد؟ 
من در سال1360 عضو جهاد سازندگي بودم. با يك فاصله زماني 
حدود هفت هشت ماهه اين توفيق را پيدا كردم كه به دفتر مركزي 
جهاد سازندگي وگروه تلويزيوني جهاد ملحق شوم كه سيد مرتضي 
آويني مس��ئوليت و مديريت آن را بر عهده داشت. در اين فاصله 
زماني خيلي كوتاه به دلايلي كه اصلي ترين آن فقدان شهيد علي 
طالبي در گروه بود، من به گروه ملحق شدم و دليل بعدي اينكه سه 
نيروي گروه جهاد پس از بازگشايي دانشگاه ها در جريان انقلاب 
فرهنگي قصد ادامه تحصيل داشتند و امكان ادامه همكاري آنها 

نبود كه زمينه ساز حضور من در گروه روايت فتح شد. 
از اولين برخوردي كه با ش�هيد آويني داش�تيد، چه 

چيزي به ياد مي آوريد؟ 
اولين مواجهه با ايش��ان مصاحبه اي بود كه ش��هيد براي ورود به 
گروه با من انجام دادند. آن زمان هر كس��ي كه مي خواست وارد 
گروه تلويزيوني جهاد سازندگي شود بايد دست كم نيم ساعت تا 
يك ساعت با ايشان مصاحبه مي كرد و اجازه ورود به گروه پس از 
ارزيابي ايشان محقق مي ش��د و به خاطر دارم پس از مدتي كه با 
سيد مرتضي صميمي شديم، ايشان به من گفت از آن 10موردي 
كه برايم درباره جذب نيروها اهميت داشت شما 9مورد را داشتيد. 
آن مصاحبه زمينه ساز اين شد كه من از سال1361 تا 1371 به 

مدت يك دهه در خدمت ايشان باشم. 
به خاطر داريد ش�هيد آويني چه س�ؤالاتي از ش�ما 

پرسيدند؟ 
بله، يكي از مهم ترين مس��ائلي كه براي شهيد آويني مطرح بود، 
س��ابقه حضور در دل جنگ بود، چون در عمليات فتح خرمشهر 
و عمليات فتح المبين و دو س��ه عمليات فرعي در كسوت نيروي 
اصلي حضور داشتم، براي ايشان يك ملاك مهم محسوب مي شد. 
خود ايش��ان هم پي��ش از آن در عمليات طريق الق��دس در فتح 
بستان حضور داش��تند و ش��هيد علي طالبي همراه ايشان بودند 
كه به شهادت رس��يدند. در واقع خود ايش��ان شب هاي عمليات 
با گروه فيلمب��رداري به خط مي زدند. من بخش��ي از خاطراتم را 
تعريف كردم و ايش��ان پس��نديدند. مورد بعدي اين بود كه من 
پيش از انقلاب تجربه كار عكس��برداري و فيلمبرداري هش��ت 
ميليمتري را داشتم، البته تحصيلات آكادميكم به پس از انقلاب 
برمي گردد اما به طور تجربي پيش از انقلاب دوره هاي آموزش��ي 
كوتاه فيلمبرداري و عكسبرداري حرفه اي را ديده بودم. ايشان از 
من دكوپاژ و زيبايي شناسي را پرس��يدند. چند قاب عكس روي 
ديوار اتاق ش��ان بود و از روي آنها توضيح خواس��تند كه ما نقطه 
طلايي عكس ها را تعيين كنيم و يك جور آزمون تخصصي هم از 
من گرفتند و مورد بعدي نسبت هاي اعتقادي با انقلاب اسلامي و 
به خصوص شخصيت حضرت امام)ره(بود كه سه موضوع كليدي 
در گزينش ايشان همين سه مورد بود كه البته سؤالات ديگري هم 
مطرح كردند و جالب اين بود كه در آن يك دهه اي كه من با ايشان 
كار كردم هميشه س��عي كردند در اين سه مورد دانش و درك ما 

را تقويت كنند. 
فكر مي كنيد اگر با ش�هيد آويني آشنا نشده بوديد، 
درح�ال حاضر ب�ه لحاظ فك�ري و اعتق�ادي در چه 

وضعيتي قرار داشتيد؟ 
 واقع مطلب اين است كه من بخش مهمي از تجربيات و پايداري 
اعتقادي ام را به ايشان مديون هستم. زماني كه انقلاب پيروز شد 
نوجوانی 17ساله بودم. ريش��ه هاي اعتقادي ما اگرچه محكم بود 
اما به عمقي كه امثال شهيد آويني داشتند نرسيده بود. ما بيشتر 
با احس��اس مان وارد مقوله حوادث انقلاب اسلامي شده بوديم و 
نياز داشتيم عميق تر با اين پديده شگرف مواجهه داشته باشيم، 
ضمن اينكه به افرادي كه خودشان اهل عمل بودند و به عنوان يك 
الگوي رفتاري براي هنر انقلاب ما را راهبري كنند، نياز داشتيم و 

خوشبختانه قرار گرفتن بر سر راه سيد مرتضي آويني بركات زيادي 
براي من داشت و پس از چهل وچند سالي كه از آن روزها مي گذرد، 
مي بينم برخي مسائلي كه استناد مي كنم استدلال هايي است كه 

ايشان در مسائل اعتقادي و هنري براي ما به ارث گذاشتند. 
چه نق�اط عطف�ي از هم�كاري با ش�هيد ب�ه خاطر 

مي آوريد؟ 
زماني كه روايت فتح از تلويزيون پخش مي شد، آيت الله خامنه اي 
كه رئيس جمهور بودند از طريق يكي از مسئولان جهاد به ما پيغام 
دادند كه من از مخاطبان جدي برنامه روايت فتح هس��تم و تمام 
برنامه هايم حتي ديدارهاي خانوادگي ام را طوري تنظيم مي كنم 
تا شب جمعه پاي تلويزيون باشم كه پس از آن ما يك درخواست 
ديدار داشتيم و ايشان ما را به حضور پذيرفتند. شهيد آويني پيش 
از ديدار تأكيد كرده بودند مي خواهند گمنام بمانند و براي همين 
گروه به طور كلي به ايشان معرفي شدند. يك ديدار ديگري هم با 
رهبر معظم انقلاب داشتيم كه فكر مي كنم در سالگرد دوم شهادت 
سيد مرتضي انجام شد و آنجا بود كه آيت الله خامنه اي مطرح كردند 
از گفتارهاي متني كه من مي ش��نوم، اين درك را دارم كه گويي 
گوينده متن خودش تا عمق جان به درك آنچه مي گويد رسيده 
است و آنجا كه مي گويد اين بسيجي ها بيش از اينكه راه هاي زمين 
را بشناسند به راه هاي آسمان آشنايي دارند، گويي خودش راه هاي 
آسمان را طي كرده است. در واقع اين بيانات آيت الله خامنه اي ناظر 
بر اين بود كه كلام و حرف ش��هيد آويني چون از دل برمي آمد بر 

دل مي نشست. 
پس از شهادت سيد مرتضي ظاهراً شما مستندسازي 
را ادامه دادي�د و آثاري هم در ح�وزه مقاومت توليد 

كرديد. 
نيروي رسمي وزارت جهاد كشاورزي بودم و به طور طبيعي پس 
از اينكه فارغ التحصيل ش��دم، چون بورسيه وزارت بودم در حوزه 
محروميت زدايي كه جزو مأموريت هاي وزارت بود، مشغول شدم 
ولي سعي كردم پيوستگي خود را با عرصه دفاع مقدس حفظ كنم. 
در جريان جنگ 33روزه به مدت 20روز در لبنان حضور داشتم. 
در ماجراي بوسني حضور داشتم و يك مجموعه 10قسمتي به نام 
امانت بوسني توليد كردم. در بحث محروميت زدايي شهيد آويني 
تجربياتي داشت و اصلًا ابتداي كار مستندسازي او با توليد آثاري 
در اين زمينه ص��ورت گرفته بود كه هفت قصه از بلوچس��تان را 

ساخته بودند و همينطور فيلمي درباره بشاگرد. پس از شهادت 
ايشان در حوزه مباحث معارفي مس��تندهايي درباره اربعين و 

عتبات توليد كرديم. 
 در جريان جنگ 33روزه با كدام يك از شهدا ارتباط 

نزديك داشتيد؟ 
بيش��تر با ديپلمات ش��هيد غضنفر ركن آبادي ارتباط و مراوده 
داشتيم، چون از طريق رياس��ت جمهوري به آنجا رفته بوديم 
و آن دوستان ما را پشتيباني مي كردند و ما از طريق ايشان با 
دوستان در سپاه قدس مرتبط بوديم. در كار هنري بايد بگويم 
هم به لحاظ ف��رم و هم محتوا وامدار تجربه ها و داش��ته هاي 
ش��هيد آويني بودم. پيش از روايت فتح هم به طور پراكنده 
مستند مي ساختيم اما چون آن انسجام و تشكيلاتي را كه 

ش��هيد آويني تدارك ديده بود، نداشتيم، به طور طبيعي آثار آن 
دوره ما كمتر ديده ش��د. در والفجر4 يك مجموعه س��ه قسمتي 
ساخته شد، همچنين در والفجر2 تجربيات شهيد آويني به ويژه 
آن آثاري كه در جريان س��قوط خرمشهر س��اخته بود، كنار هم 
قرار گرفت و تبديل به مجموعه روايت فتح شد. در جريان روايت 
فتح چهارسال به طور مس��تمر در جنگ كار كرديم و نتيجه آن 
مجموعه 75 قسمتي شد كه از تلويزيون پخش شد و يك بخشي 
از فيلم ها هم اصلًا پخش نش��د. پس از آنكه جنگ تمام ش��د، آقا 
س��يدمرتضي ايده اي دادند درباره تأثير انقلاب اسلامي در وراي 
مرزهاي ايران كه من خودم سه سفر به لبنان رفتم و ايشان همراه 
تيمي به پاكستان رفتند كه حاصل آن مجموعه 13قسمتي نسيم 
حيات شد و يك مجموعه شش قسمتي در اوايلي كه فلسطيني ها 
انتفاضه را آغاز كرده بودند، توليد ش��د و به طور كلي آنچه ما در 
حوزه مقاومت كار كرديم، آن چيزي بود كه ش��هيد آويني به ما 

منتقل كرد. 
ويژگي مهم كار با شهيد آويني در زمينه هنري براي 

شما چه چيزي بود؟ 
 نكته مهمي كه وجود داشت، اين بود كه ما به جاي اينكه به ماشين 
جنگ توجه كنيم، به جنگ نگاهي انساني داشتيم و اين چيزي 
بود كه شهيد آويني روي آن تأكيد داشت. آقامرتضي به ماهيت 
انسان در جنگ نظر داشت و اين جنس نگاه آثار او را نسبت به همه 
مستندهاي پيش و پس از او متمايز مي كرد. بخش اصلي توليدات 
شهيد آويني پاي ميز مونتاژ س��اخته مي شد. در واقع ايشان يك 
تدوينگر حرفه اي نه صرفاً از منظر تكنيكي بلكه به لحاظ نگاه هاي 
عرفاني و حماسي به جنگ بودند. ايش��ان سبكي از خود به جاي 
گذاشت كه منحصربه فرد بود و خيلي ها سعي كردند به آن شيوه 

نزديك شوند اما توفيق پيدا نكردند. 
 رهنمودهايي كه پي�ش از اعزام به جبهه ها به ش�ما 

مي دادند را يادتان است؟ 
مهم ترين توصيه س��يد مرتضي اين بود كه براي ما انسان ها مهم 
هستند نه ماشين جنگ. نكته بعدي ايش��ان اين بود كه انسان ها 
در شرايط بحرانی و سخت كه در مرز شهادت قرار دارند، 
واكنش هايي دارند كه آن واكنش ها براي س��يد مرتضي 
خيلي كليدي بود. وقتي ما به لحاظ جنگي به حالت ركود 
مي رفتيم و در خطوط مقدم اتفاقي نمي افتاد، آقا مرتضي 
بخش زيادي از راش هاي ما را استفاده نمي كرد و معتقد بود 
ناب ترين لحظات براي رزمنده ها زماني است كه در وضعيت 
رودررويي با دشمن قرار دارند. ايشان معتقد بودند اگر قرار 
است از پشت جبهه تصوير كار كنيم، بايد آن لحظه هايي باشد 
كه آن روحيات ناب را نشان بدهد. براي مثال لحظات جدايي و 
خداحافظي رزمنده ها در شهرها با خانواده هاي شان را غنيمت 
مي شمردند. لحظه اي كه يك مادر پسرش را در آغوش مي گيرد 
و با او وداع مي كند، براي او خيلي ارزش��مند بود. مي دانس��ت 
دوربين م��ا بايد دقيقاً به كجاه��ا برود. براي مث��ال تعدادي از 
دانش آموزان را به برخي مناطق عملياتي برده بودند كه آنها را با 
محيط جبهه آشنا كنند. من خودم موفق شدم يكي از اينها را كه 
براي اعزام خيلي گريه و التماس مي ك��رد و در دقيقه آخر اجازه 
دادند تا اهواز بيايد، س��وژه دوربينم كنم. نوع زاويه دوربين و نوع 
مواجهه با سوژه ها و ميزان دخالت در رخدادها براي سيدمرتضي 
خيلي مهم بود. اينها نكاتی كليدي بود كه او از ما مي خواس��ت و 
احياناً اگر ما رعايت نمي كرديم، سرنوشت راش هاي ما سرانجام 
خوبي پيدا نمي كرد. به همين دليل بود كه در گروه روايت فتح ما 
سه چهار اكيپ فيلمبرداري بوديم و راش هاي مان را سيد مرتضي 
كنار هم قرار مي داد و مخاطب كه نتيجه را مي ديد نمي توانست 
تشخيص بدهد كه تصاوير متعلق به فيلمبرداران مختلفي است. 
گستردگي مناطق عملياتي مي طلبيد كه گروه هاي مختلف 
فيلمبرداري حضور داش��ته باش��ند و ما چهار تيم بوديم و در 

عمليات ها حضور مستمر داشتيم. 
 فكر مي كنيد مستندس�ازي در حيطه مقاومت و 

جنگ هم اكنون در چه جايگاهي است؟ 
شرايط خيلي متفاوت شده است. دسترسي ها به مناطق 
جنگي دشوار شده است. به نظرم ما سوژه هاي بكر زيادي 
را پس از شهادت سيدمرتضي آويني از دست داديم. اساساً 
انتخاب سوژه خودش نوعي درايت و درك عميقي مي طلبد 
كه از عهده هر كسي ساخته نيست. فكر مي كنم آن تحركي 
كه انتظار مي رود در مستندسازي وجود ندارد و بايد به اين 
عرصه نگاه جدي تري صورت بگيرد. خود ما الان در مجموعه 
روايت فتح يك دفتري داريم به نام خانه هنر شهيد آويني كه 
حقير مسئوليت آن را بر عهده دارم و در حال توليد كليپ هاي 

كوتاه در حوزه مقاومت هستيم. 
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جواد محرمی
  گفت  وگو

نوع زاوي�ه دوربين و ن�وع مواجهه با 
سوژه ها و ميزان دخالت در رخدادها 
براي س�يدمرتضي خيلي مهم بود. 
اينها نكاتی كلي�دي بود ك�ه او از ما 
مي خواس�ت و احياناً اگ�ر ما رعايت 
نمي كردي�م، سرنوش�ت راش هاي 
ما س�رانجام خوبي پيدا نمي كرد. به 
همين دليل ب�ود كه در گ�روه روايت 
فتح ما س�ه چهار اكيپ فيلمبرداري 
بوديم و راش هاي مان را سيد مرتضي 
كنار هم ق�رار م�ي داد و مخاطب كه 
نتيج�ه را مي دي�د نمي توانس�ت 
تش�خيص بدهد كه تصاوير متعلق 
ب�ه فيلمب�رداران مختلف�ي اس�ت


